
Vendégségben 
egy pozsonyi klubban 

Beszélgető partnerem Pa-
tus János, a pozsonyi Ko-
mensky Egyetem harmad-
éves magyar—szlovák szakos 
hallgatója, a József Attila 
I f júsági Klub elnöke. 

— Ki a klub védnöke? 

— Klubunk a .CSEMA-
DOK Pozsony-Óvárosi Szer-
vezetéhez tartozik. 

— Mi indokolta a klub 
létrejöttét? 

— Tömeges igény volt 
egy közös fórumra, ahol ma-
gyarul lehet beszélgetni, vi-
tatkozni. ahol találkozha-
tunk egymással. 

— Mikor alakult a JAIK? 

— 1964. február 21-én. El-
ső elnöke Kaj lák Júlia volt, 
őt Németh István követte, 
aki jelenleg az ..Ü.i I f jú sás" 
című lap egyik szerkesztője. 
Aztán jött Duray Miklós 
kétéves elnöksége, ő magas 
szintre emelte a 'klubéletet, 
és. országos viszonylatban is 
klubmozgalmat indított. A 
következő időszak elnökei 
Nagy László. Vigh László. 
Grendel Lajos, később Bába 
Iván. Szarka László. Mihályi 
Molnár László majd Molnár 
Imre — Mihályi Molnár 
László ma is alkotó tagja a 
klubmozgalomnak. 

— Változott-e a klubélet 
ennyi idő alatt? 

— A hatvanas évek -«sike-
rei u tán a hetvenes évek 
elejére csökkent a klub szín-
vonala. Aztán jött Mihálvi 
Molnár László, az ő vezeté-
sével föllendült a JAIK. Ak-
kor szervezték meg az első 
kerékpártúrát , ahol a f iata-
lok megismerkedtek a ma-
gyar vidék hagyományával, 
kul túrájával és műemlékei-
vel!'-— a kerékpár túrák az-
ótaí-> is évente ismétlődnek. 
A nyári művelődési táborok 
gondolata is ekkor született 
meg. Aztán a nvolcvanas 
évekre megint hullámvölgy-
be kerültünk, aminek re-
mélem most sikerül véget 
vetni. A 83—84-es tanévben 
m á r hetente három klubest 
volt. 

— Kiket hívtatok előadó-
nak? 

— Elsőként említeném 
Püspöki Nagy Péter törté-
nészt, akinek több előadási 
volt a honfoglalásro;. az 
államalapításról, a közéo-
korban élt magyarok hét-
köznapjairól, valamint a fel-
vidéki városok történetéről. 
Gyakori előadónk Lehel 
Zsolt régész. Turczel Lajos 
tanár úr Illyés Gyuláról és 
Arany Jánosról tartott elő-
adást. Legutóbbi vendégünk 
Balczó András volt. Magyar-
országról évente többször lá-
togat hozzánk Dinnyés Jó-
zsef. aki nagysikerű zenés 
esteket tart. 

— Hogy innepeltétek a 
JAIK husz:dik évforduló-
ját? 

— 1984. április első heté-
ben emlékeztünk meg az 
évfordulóról. Egy találkozó 

Pozsony, belváros 

alkalmával a klub egykori 
vezetői átadták tapasztala-
taikat. Csanaky Nóra és Ha-
raszti Mária, József Attila-
összeállítással szerepelt. Ma-
gyarországi vendégünk voit 
a budapesti Forrás-kör. va-
lamint Domonkos Pál Pé.er, 
aki a csángókról beszelt — 
egyébként ez volt t ava i / a 
legsikeresebb előadói est. A 
programot nagysikerű Diny-
nyés-koncert zárta. 

— Milyen a kapcsolatotok 
a többi magyar klubbal? 

— Javulnak kapcsolataink, 
úgy tűnik, ú j r a föllendül a 
klubmozgalom. Van egy 
Klubtanács nevű szervezet, 
amelv a klubokat segíteni 
hivatott. Feladatunk, hogy 
ennek a szervezetnek a ha-
tjékonyságát növeljük. A 
nagy múltú prágai Ady-klub, 
a brünni Kazinczy-klub, a 
nyitrai Juhász Gyula I f jú -
sági Klub mellett úja'< is 
alakulnak, mint például 1,0-
soncón, Füleken. Ezekkel is 
fölvesszük a kapcsolatot, ta-
lálkozunk vezetőikkel, meg-
ismerjük égymást, kicserél-
jük tapasztalatainkat. Az 
együttműködésnek konkrét 
lehetőségei is vannak, leg-
inkább a programszervezc--
ben: például, ha valaki Ma-
gyarországról á t jön, akkor 
IfcgdiábL. három helyen tar l -
son előadást. 

— Vannak-e magyarorszá-
gi kapcsolataitok.' 

— A budapesti K a i it 
László Szakkollégiummal, 
valamint a sárospataki Ce-
menius Főiskolával . van. 
Most próbáljuk felvenni a 
kapcsolatot a Műszaki Egye-
tem Martos Kollégiumának 
405 elnevezésű társadalom-
politikai körével. Ezeken kí-
vül más intézményi kapcso-
latunk nincs, de célunk, 
hogy bővítsük őket. 

— Milyen támogatást kap-
tok a CSEMADOK-tól? 

— ö k biztosítják a ter-
met, a fűtést és a világítást 

A koronázótemplom (A szerző felvételei) 

— de ez a terem л е т igazi 
klubterem, hanem a CSE-
MADOK Központi Bizottsá-
gának ülésterme, ami beha-
tárolja a lehetőségeinket. 

— Anyagi támogatást ki-
től kaptok? 

— Senkitől, önállóak va-
gyunk — illetve, amikor 
legrosszabbul mentek a dol-
gaink, a CSEMADOK óváro-
si szervezete 400 korona tá-
mogatással és 400 korona 
kölcsönnel segített ki min-
ket — ezt még a mai napig 
sem tudtuk visszafizetni. 400 
korona egyébként egy elő-
adás szervezésére sem min-
dig elég. 

— Akkor hennán a pénz 
a programokra? 

— Minden évben kiadunk 
tagsági igazolványokat tíz 
koronáért* bár ennek inkább 
erkölcsi, mint anyagi a jelen-
tősége — jelenleg 230 ta-
gunk van. Régebben az volt 
a hagyomány, hogy évente 
kétszer rendeztünk magyar 
bált, amiből annyi bevétel 
összejött, hogy az előadások 
költségét egész évben tedez-
n j tudtuk. Tavaiy létrehoz-
tak egy olyan „reformot", 
hogv sa já t büfével nem ren-
delkezhetünk. s így nincs 
számottevő bevételünk sem. 
Ezért kénytelenek vagyunk 
az előadások előtt két-ha-» 
rom korona belépődíjat 
szedni. 

— Hogy próbáltok segíte-
ni a pénztelenségen? 

— Magyar diszkókat szer-
vezünk, ahol magyar a mű-
sorvezető és a közönség io. 

— Miben látod a klub jz-
lentöségét? 

— A huszadik évfordulón 
Mihályi Molnár László ezt 
így fogalmazta meg: „ezt a 
munkát nem szabad abba-
hagyni és a nemzeti hagyo-
mányainkat ápolni kell" — 
ő két évig dolgozott а klub-' 
ban és ez a munka arra ta-
nította öt, hogy mint mond-
ta: bárhova is kerüljön, 
mindig megkeresse az ilyen 
közösségeket és ha nincse-
nek, akkor megteremtse 
azokat. A mi klubunk je-
lentőségét én abban látom, 
hogy nekünk plusz munkát 
kell fölvállalnunk az itteni 
szlovák, vagy akár а ma-
gyarországi ifjúsági klubok-
kal szemben, éspedig azt, 
hogy nemzetiségi K I U D va-
gyunk. Elsősorban anya-
nyelvünket kell ápolnunk és 
erre fokozottan föl kell hív-
nunk a figyelmet. A másik 
nagy problémánk, hogy hiá-
nyosak a magyar történelmi 
ismereteink, ezeket is igye-
kezünk pótolni, ezért az 
előadásaink zöme történelmi 
témájú. 

— Milyen terveitek van-
nak? 

— Remélhetőleg а közel-
jövőben kapunk egy állan-
dó klubhelyiséget, ahol in-
tenzivebb munkát tudunk 
folytatni. Szeretnénk specia-
lizálni а klubot: az ál-
talános igényeket kielé-
gítő nagy előadásokon kí-
vül а hét minden napján 
lehetőséget szeretnénk adni 
kiscsoportos munkára is. 
Folyamatban van a buda-
pesti Széchényi Könyvtár 
segítségével a klub könyv-
tárának kialakítása is. El-
kezdtük egy színjátszó kör 
szervezését, és alakulóban 
van egy JAIK zenekar is. 

— Sok sikert kívánok a 
további munkához! 

— Köszönöm. 
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Sigimnasztika (Ormándi János felvétele) 

A téli síidényben három 
turnusban 120 sportolni vá-
gyó vett részt a JATE SC 
szervezte sitáborban. Az 
egyik csoportban egyetemi 
oktatók és dolgozók, a má-
sikban hallgatók, a harma-
dikban vegyesen tanárok, 
diákok élvezték Dedinky és 
környéke sípályáit. Az Ala-
csony Tátra legnépszerűbb 
sícentrumában a szegediek 
a sízés alapjaival ismerked-
tek meg, a tapasztaltabbak 
pedig gyakorlottságukat nö-
velték. 

Az első két-három nap 
mindegyik turnusban isko-
lázással telt el. Ennyi idő 
elegendő volt ahhoz, hogy a 
„tanulók" a továbbiakban 
egyéni akciókba kezdhes-
senek. A pihenőnapokon ki-
rándulásokat, gyalogtúrákat 
tartottak a résztvevők. 

A Geravy-csúcsot lanov-
kával hódították meg a tú-
rázók, visszafelé idegenve-
zető mutat ta be a környé-
ket. Ez különösen azért volt 
érdekes, mert a visszaút egy 
vadrezervátumon vezetett át. 

Ez a kirándulás a sötéte-
dést is bevárta hogy hold-
fényes, romantikus kép tá-
ruljon a szegediek elé. 

Másik szép élmény Rozs-
nyón vár t a kirándulókra. 
Száraz szaunában — más 
néven finn szaunában — 
tették próbára edzettségü-
ket. A levegő, illetve a gőz 
hőmérséklete 130—140 fok 
volt, a medencében pedig ka-
lapáccsal kellett feltörni a 
jeget ahhoz, hogy hűsítőhöz 
jussanak a tikkatag szauná-
zók. Ezzel a különleges pró-
batétellel kivétel nélkül 
mindenki megbirkózott. 

Két nagyobb kirándulás 
színesítette a programot. A 
Július nevű sípályát láto-
gatták meg egyik alkalom-
mal a szegediek. A mínusz 
16 fokban, a jeges pályán 
mindenki jól vizsgázott, sé-
rülés nélkül lejutottak az 
1200 méter hosszú, nemzet-
közi szintű pályán. A va-
csora után esti. illetve é j -
szakai sizésre adott lehető-
séget a pálya gondnoka. A 

halogén lámpák fényénél 
félelemérzet nélkül szágul-
dozhatott a csoport, övék 
volt az egész pálya. 

A másik hosszabb k i rán-
dulást a táborhelytől 70 ki-
lométerre levő Zdiarba tet-
ték. Ezen a pályán még a 
kezdők is 12—15 alkalom-
mal siklottak le. A sípá-
lyák szokásos jelzője itt 
teljességgel helyénvaló: 
ideális síparadicsom. 

A tábor értékelését a J A -
TE SC elnökségi ülésén 
Ormándi János testnevelő 
tanár ismertette. Mellette 
Kecskeméti Gábor és Gyar-
mati Lajos vezetett turnust . 
A végeredmény mindenkép-
pen pozitív, mindenki meg-
felelő szinten megtanult 
síelni és még a nyaktörő 
pályákon sem ér t senkit sé-
rülés. A síoktatás szervezett 
keretek között folyt, mind-
egyik tíznapos turnus jó 
közérzetet színvonalas spor-
tolási lehetőséget nyúj to t t 
a JATE oktatóinak és hall-
gatóinak. 

D. I. 

JATE SC elnökségi ülés 
1985. február 11-én , 18 

órakor a JATE SC elnöksé-
ge megtartotta évi első ülé-
sét, ahol dr. Kocsondi And-
rás nevelési rektorhelyettes, 
a JATE SC elnöke köszön-
tötte a megjelenteket, majd 
elmondta, hogy a JATE 
SC küldöttközgyűlése 1985. 

március 4-én 18 órakor lesz 
az egyetem Aulájában. To-
vábbá ismertette a küldött-
közgyűlés előkészítésével 
kapcsolatos feladatokat. 

Második napirendi pont-
ként Gyarmati Lajos és dr. 
Ormándi János számolt be 
az Alacsony Tátrába szer-

vezett Egyetemi Sítábor ta-
pasztalatairól. 

Végül dr. Ormándi János 
ismertette a JATE SC 1985. 
évi munkatervét és elnök-
ségi üléstervét, amelyet az 
elnökség elfogadott. 

Diákszeminárium Szegeden 
Március 8. és 10. között 

kerül megrendezésre az el-
ső Dél-Alföldi Regionális 
Diákszeminárium a JATE 
szervezésében, Szegeden. En-
nek részleteiről kérdeztük 
meg Pete Györgyöt, a JA-
TE Közművelődési Bizott-
ságának előadóját, a d iák-
szeminárium szervezőjét. 

— Milyen folyamatba il-
leszkedik be ez a diáksze-
minárium? 

— Ez évben immár kilen-
cedik alkalommal rendezi 
meg az 1JLTE Közművelő-
dési Tanácsadó Szolgálata 
Zsámbékon azt a szabad-
egyetemet, melynek előké-
születeit első ízben bonyo-
lí t juk le az ország felsőok-
tatási intézményeinek regio-
nális központjaiban: Buda-
pesten, Pécsett, Debrecen-
ben és Szegeden. Az elmúlt 
évben rendezett zsámbéki 
nyári egyetemen kapott kü-
lönös hangsúlyt a régiók lé-
te és szerepe, a regionális 
szellemi központok helyzete, 
továbbfejlődésük lehetősé-
gei. 

— Milyen konkrét célok 
fogalmazódtak meg benne-
tek a szervezés során? 

— A megvalósítandó célo-
kat részint látens, részint 
már a mindennapja inkban 
jelenlevő problémák alap-
ján csoportosítottuk. Kiin-

dulási pontként megemlíte-
ném, hogy a régiók gazda-
sági-társadalmi jelentősége 
az eddig meghozott központi 
intézkedések és helyi kezde-
ményezések ellenére sem éri 
el a szükséges optimális 
szintet. Éppen ezért gon-
doljuk úgy, hogy e szemi-
nárium megvalósításával 
egy kis lépéssel hozzájárul-
hatunk ahhoz hogy a ré-
giókban — mely Bács-Kis-
kun, Békés és Csongrád me-
gye felsőoktatási intézmé-
nyeit foglalja magában — 
tevékenykedő hallgatók, ok-
tatók. közművelődési szak-
emberek kicserélhessék né-
zeteiket, egyeztessék közös 
problémáikat, meghatároz-
hassák feladataikat . 

— Milyen programajánla-
tokat nyújtotok a meghívott 
vendégeknek és az érdeklő-
dőknek? 

Az első napon a Biológiai 
Központ megtekintése után 
Pavlovits Miklós előadására 
kerül sor a regionális tele-
víziózás helyzetéről (mely áp-
rilis hónapban az országban 
elsőként indul be Szegeden), 
majd az Alföld demográfiai 
helyzetéről készült r iport-
film vetítettik és vitattatik 
meg. Másnap délelőtt kerek-
asztal-beszélgetésre kerül sor 
neves közéleti személyisé-
gek részvételével a regioná-

lis szellemi központok prob-
lémáiról a Dél-Alföldön. Dél-
után Csatári Bálint, az 
MTA kecskeméti Település-
kutató Intézetének vezetője 
tart előadást a Település-
hálózat Fejlesztésének kér-
déseiről, ezután a népi ha-
gyományok tovább éléséről 
hallhatunk szemléltetéssel 
egybekötött ismertetést (elő-
adó: i f j . Lele József nép-
rajzkutató). A harmadik na -
pon a résztvevők Szentesre 
látogatnak, ahol az európai 
hírű tsz-gazdálkodási mo-
dell működésébe nyerhet-
nek betekintést, ma jd dr . 
Bácskai Mihály igazgató 
kalauzolásával az ország 
egyetlen drámatagozai03 
gimnáziumában folyó s a j á -
tos oktatási-nevelési tevé-
kenységet ismerhetik meg. 

A kötött előadások és 
programok mellett lehető-
séget biztosítunk az önálló 
vélemények ütköztetésére, 
megvitatására és ezek pálya-
munka formájában történő 
megfogalmazására. A meg-
hívott résztvevőkön kívül 
mindért a téma iránt érdek-
lődő hallgatót, oktatót, kol-
légát szeretettel várunk ren-
dezvényünkön. 

— Köszönjük a tájékozta-
tást. 

(-si-) 
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